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P R O T O K Ó Ł  Nr X/2016 
z obrad XXIV Sesji Rady Gminy Nowe Miasto Lubawskie  

z/s w Mszanowie 
 

 Sesja odbyła się w dniu 30 listopada 2016 roku, w sali sesyjnej Urzędu Gminy w 
Mszanowie. 
Przewodniczący Rady Gminy Zbigniew Wiśniewski o godz. 9:00 otworzył XXIV Sesję Rady 
Gminy. Po powitaniu radnych i gości oświadczył, iż zgodnie z listą obecności w Sesji 
uczestniczą wszyscy radni.  
Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu.  
Sesja trwała do godz.11:40. 

Spoza członków Rady w Sesji uczestniczyli: 
- Wójt Tomasz Waruszewski  
- radni Powiatu Nowomiejskiego wymienieni w załączniku nr 2: Barbara Grzywacz i Marcin 
Buliński 
- Sekretarz Gminy Agnieszka Paturalska-Miehlau 
- Skarbnik Gminy Joanna Artuszewska  
- Projektant Romuald Iwaszkiewicz -Zespół Usług Projektowo-Inwestycyjnych i Budowlanych 

sp. z o.o. w Olsztynie 
- Prezes Zakładu usług Komunalnych sp. z o.o. w Mszanowie Leszek Moczadło 
- sołtysi wymienieni w załączniku nr 2  do protokołu 
 
Przebieg obrad: 
 
Ad 1 
Otwarcie Sesji i stwierdzenie quorum nastąpiło jak na wstępie niniejszego protokołu. 
 
Ad 2  
Zgłaszanie zmian do porządku obrad. 
Do porządku obrad nie wniesiono zmian. 
 
Ad 3 
Wybór sekretarza obrad. 
Sekretarzem obrad XXIV Sesji została radna Halina Sieńska. 
 
Ad 4 
Przyjęcie protokołu z XXIII Sesji Rady Gminy. 
Sekretarz obrad XXIII Sesji Pan radny Przemysław Kotewicz poinformował, że zapoznał się z 
protokołem z poprzedniej Sesji. Treść protokołu odzwierciedla przebieg obrad i wnioskował o 
jego przyjęcie.  
Do protokołu nie wniesiono uwag. 
W głosowaniu Rada Gminy jednomyślnie przyjęła protokół z XXIII Sesji Rady Gminy. 
W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. 
 

Ad 5 
Informacja o działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 
 
Pan Wójt przedłożył sprawozdanie ze swojej pracy oraz podległego Urzędu za okres od 26 
października do 29 listopada 2016 r. 
26.10.2016 
- Kierownik Referatu Oświaty reprezentowała Wójta podczas pasowania uczniów klasy 
pierwszej Zespołu Szkół im.  Jana Pawła II w Jamielniku. 
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- pan Wójt wziął udział w spotkaniu zorganizowanym przez Starostę Nowomiejskiego z 
przedstawicielami firmy zainteresowanej budową obwodnicy Nowego Miasta Lubawskiego. 
W spotkaniu uczestniczyli także: Burmistrz Nowego Miasta Lubawskiego oraz Wójt Gminy 
Kurzętnik. 
27.10.2016 
-Pan Wójt uczestniczył w konferencji Edukacja w samorządach na temat zapowiedzianej 
reformy w oświacie.  
28.10.2016 
- Kierownik Referatu Oświaty reprezentowała Wójta podczas uroczystości pasowania 
uczniów  Zespołu Szkół im. Rodu Działyńskich w Bratianie. 
29.10.2016 
- Pan Wójt wziął udział w IV Zjeździe Oddziału Powiatowego Związku Ochotniczych Straży 
Pożarnych RP, który odbył się w Tylicach. Delegaci dokonali podsumowania i oceny 
pięcioletniej działalności, udzielili absolutorium ustępującemu Zarządowi. Szczególne 
podziękowania złożono na ręce ustępującego prezesa Romana Trąpczyńskiego. Wybrano 
nowy Zarząd w składzie: prezes – Andrzej Ochlak, wiceprezes Tomasz Waruszewski, drugi 
wiceprezes Arkadiusz Dobek, Sekretarz – Krzysztof Kamiński, Skarbnik – Janusz 
Łupaczewski, pozostali członkowie prezydium – Wojciech Dereszewski i Mirosław Ochlak. 
Ponadto powołano nowy skład komisji rewizyjnej w osobach: Edmund Bartycha, Jan 
Atłachowicz i Waldemar Domżalski. Z terenu Gminy Nowe Miasto Lubawskie delegatami na 
Zjazd Oddziału Wojewódzkiego zostali: Tomasz Waruszewski oraz Janusz Łupaczewski. 
Przyjęto też uchwałę programową, która wytycza kierunki działalności Zarządu w kadencji 
2016 - 2021. 
2.11.2016 
- Podpisał akt notarialny na sprzedaż trzech działek budowlanych w miejscowości Jamielnik.  
- Uczestniczył w spotkaniu zorganizowanym przez Starostę Nowomiejskiego, w którym 
uczestniczyli także Burmistrz i Wójtowie wszystkich samorządów powiatu w sprawie 
współfinansowania wyposażenia oddziału chirurgicznego po jego remoncie. 
3.11.2016 
- Uczestniczył w spotkaniu na temat współpracy samorządów z Energa-Operator, której 
celem byłoby skuteczne pozyskiwanie dotacji na projekty energetyczne.  
5.11.2016 
- Sekretarz Gminy reprezentowała Wójta na uroczystości 70-lecia Koła Łowieckiego 
„Szarak”. 
6.11.2016 
- Sekretarz Gminy reprezentowała Wójta podczas poświęcenia nowej kapliczki w Nawrze, 
przeniesionej w nowe miejsce w związku z przebudową drogi. 
7.11.2016 
- Pan winszował z okazji 90-tych  urodzin mieszkance Jamielnika. 
- Wziął udział w spotkaniu z wykonawcą i inspektorem nadzoru inwestycji budowy ul. 
Okrężnej w Bratianie. 
8.11.2016 
- Podpisał akt notarialny dotyczący zmiany statutu Zakładu Usług Komunalnych                                                
w Mszanowie Sp. z o. o. 
- Uczestniczył w obchodach Dnia Seniora w Jamielniku. 
- Pracownik zajmujący stanowisko ds. rozwoju lokalnego reprezentował Wójta podczas 
spotkania z użytkownikami działek ogrodowych w Mszanowie w sprawie przejęcia ich 
własności od Agencji Nieruchomości Rolnych. 
9.11.2016 
+ Pan Wójt spotkał się z Dyrektorem Zarządu  Dróg Wojewódzkich  w sprawie planu remontu 
drogi wojewódzkiej nr 538 oraz budowy i remontu chodników w terenie zabudowanym 
miejscowości Tylice.  
10.11.2016 
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- Wziął udział w spotkaniu informacyjnym zorganizowanym przez Lokalną Grupę Działania 
„Ziemia Nowomiejska” na temat możliwości uzyskania dofinansowania na projekty w nowej 
perspektywie finansowej. 
11.11.2016 
- Jako gospodarz uczestniczył w gminnych obchodach Święta Niepodległości „Pod Trzema 
Dębami” w lesie Tylickim. 
14.11.2016 
- Winszował mieszkance Chrośla z okazji 90-tych urodzin.  
15.11.2016 
- Pan Wójt podpisał umowę kredytową. 
- Wziął udział w uroczystym przekazaniu samochodu do Komendy Powiatowej Policji w 
Nowym Mieście Lubawskim. 
- Pan Dyrektor Gminnego Centrum Kultury reprezentował Wójta podczas organizowanych 
przez Starostwo Powiatu Nowomiejskiego Indywidualnych Mistrzostwach Warmińsko-
Mazurskiego Szkolnego Związku Sportowego w Szachach Dziewcząt i Chłopców Szkół 
Podstawowych, Gimnazjalnych i Ponadgimnazjalnych. 
- Uczestniczył w spotkaniu z wykonawcą dokumentacji projektowej zadania „Modernizacja 
systemu zaopatrzenia w wodę”. 
- Kierownik Referatu Oświaty reprezentowała Wójta podczas uroczystości ślubowania klas 
pierwszych gimnazjum Zespół Szkół im. Jana Pawła II w Bratianie. 
16.11.2016 
- Wziął udział w pogrzebie wieloletniego prezesa OSP Marzęcice. 
- Sekretarz Gminy reprezentowała Wójta podczas organizowanego przez Powiatowe 
Centrum Rozwoju Edukacji w Nowym Mieście Lubawskim jubileuszu 50-lecia Poradni 
Psychologiczno-Pedagogicznej oraz 65-lecia Powiatowej Biblioteki Pedagogicznej. 
17.11.2016 
- Wziął udział w spotkaniu z mieszkańcami Mszanowa, użytkującymi działki ogrodowe 
będące własnością ANR. 
- Spotkał się z przedstawicielem firmy WINDKOM w sprawie budowy na terenie gminy farm 
fotowoltanicznych. 
23.11.2016 
- Wziął udział w wspólnym posiedzeniu komisji Rady Gminy. 
24.11.2016 
- Pracownik Referatu Inwestycji i Rozwoju zajmujący stanowisko ds. rozwoju lokalnego 
reprezentował Wójta podczas konferencji „Fundusze! Przystań-skorzystaj". 
26.11.2016 
- Wziął udział w uroczystości z okazji obchodów 20- lecia działalności Grupy Cyrkowej " 
HECA". 
- Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej reprezentowała Wójta podczas uroczystej akademii 
z okazji „Dni Honorowego Dawcy Krwi” organizowanej przez Oddział Rejonowy Polskiego 
Czerwonego Krzyża w Nowym Mieście Lubawskim. 
28.11.2016 
- Pan Wójt wziął udział posiedzeniu wspólnym komisji Rady Gminy. 
- Pracownik referatu Inwestycji i Rozwoju reprezentował Wójta podczas posiedzenia Komisji 
Rolnictwa, Ochrony Środowiska i Przyrody Rady Powiatu. 
- Pan Wójt uczestniczył w spotkaniu z pracownikami Ośrodka Pomocy Społecznej z okazji 
Dnia Pracownika Socjalnego. 
29.11.2016 
- Winszował z okazji 90-tych urodzin mieszkańcowi Jamielnika.  
 
Ponadto w zakresie bieżącej działalności wójt i jego urzędnicy podejmowali następujące 
działania: 
- W okresie od 25 października do 28 listopada br. wykonano następujące prace związane z 
drogami: 
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- nawieziono kruszywo kamienne w celu naprawy dróg gruntowych (łącznie 545 ton),   
- przeprowadzono równanie dróg gminnych, przeprowadzono czyszczenie rowu 

przydrożnego w Chroślu, naprawiono chodnik w Nowym Dworze Bratiańskim, naprawiono 
zapadnięty chodnik w Bratianie na ul. Grunwaldzkiej przed mostem, naprawiono zapadnięte 
studzienki w Tylicach na drodze wewnętrznej za świetlicą, 

- zamontowano krzyż na cmentarzu komunalnym w Gwiździnach,   
- przeprowadzono wykaszanie poboczy dróg gminnych oraz ścieżki pieszo-rowerowej, a 

także placów zieleni, przeprowadzono prace porządkowe przy Urzędzie Gminy i przy Trzech 
Dębach,  

- wycięto zakrzaczenia na działce gminnej w Radomnie oraz przy drodze w Nowym 
Dworze Bratiańskim. 
 

Przeprowadzono zamówienie publiczne powyżej 30 tys. euro na udzielenie kredytu 
długoterminowego w wysokości 2 800 000,00 zł z przeznaczeniem na pokrycie planowanego 
deficytu budżetu Gminy Nowe Miasto Lubawskie w 2016 roku i spłatę wcześniej 
zaciągniętych zobowiązań. 
Przeprowadzono zamówienia publiczne do 30 tys. euro na:  
- dostawę dwóch laptopów z oprogramowaniem i akcesoriami, 
- wykonanie audytu energetycznego dla budynku Świetlicy Wiejskiej w Mszanowie, 
- zimowe utrzymanie dróg gminnych na terenie Gminy Nowe Miasto Lubawskie w sezonie 
zimowym 2016-2017, 
- budowę sieci kanalizacji sanitarnej w Mszanowie. 
 

W Gminie Nowe Miasto Lubawskie według stanu na koniec października 2016 r. były 293 
zarejestrowane osoby bezrobotne, czyli o 26 osób mniej niż według stanu na koniec 
września 2016 r. 

Podpisany został aneks do umowy na zadanie: Usuwanie wyrobów zawierających azbest 
z terenu gminy Nowe miasto Lubawskie. Aneks dotyczył zwiększenia kwoty dofinansowania. 
Wg umowy wartość zadania wynosiła ponad 29 tys. zł, a dofinansowanie prawie 25 tys. zł. 
Po zmianach wartość całkowita wynosi prawie 37 tys. zł, a dofinansowanie ponad 31 tys. zł. 

Została przeprowadzona przez Urząd Wojewódzki w dniu 15 listopada br. kontrola 
dotycząca utrzymania grobów i cmentarzy wojennych. Wynik bez większych zastrzeżeń. 

W dniu 16 listopada 2016 r. został złożony wniosek o dofinansowanie projektu ze środków 
EFRR w ramach RPO WM "Budowa ścieżki rowerowej Bratian-Iława–Etap I  Bratian-
Radomno" planowany koszt całkowity wyniesie prawie 1,9 mln zł, dofinansowanie ponad 1,5 
mln zł. 

W dniu 21 listopada 2016 r. został złożony wniosek o dofinansowanie w zakresie operacji 
typu "Gospodarka wodno-ściekowa" w ramach poddziałania „Wsparcie inwestycji 
związanych z tworzeniem, ulepszaniem lub rozbudową wszystkich rodzajów małej 
infrastruktury, w tym inwestycji w energię odnawialną i w oszczędzanie energii” objętego 
Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014–2020. Tytuł operacji: Kompleksowa 
modernizacja systemu zaopatrzenia w wodę gminy Nowe Miasto Lubawskie wraz z 
niezbędną infrastrukturą - Etap I. Koszty całkowite to około 3,8 mln zł, wnioskowana kwota 
pomocy prawie 2 mln zł. Projekt przewiduje przebudowę 4,5 km sieci wodociągowych oraz 
przebudowę SUW w Skarlinie. Wnioskodawcą jest Zakład Usług Komunalnych w Mszanowie 
Sp. z o.o.  

Ukazała się wstępna lista rankingowa wniosków o dofinansowanie w ramach Programu 
rozwoju gminnej i powiatowej infrastruktury drogowej na lata 2016-2019. Wniosek na 
Przebudowę dróg gminnych w miejscowościach Pacółtowo (nr 181040N) i Bagno (nr 
181057N) zajął wysokie 16 miejsce na 50 złożonych wniosków. W tym przypadku 
dofinansowanie w/w zadania wydaje się być niezagrożone. 

W dniu 7 listopada dokonano odbioru końcowego robót dla zadania "Budowa sieci 
wodociągowej zlokalizowanej na działce nr 7/27 obręb geodezyjny Jamielnik". Długość sieci 
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wodociągowej z rur PVC średnicy 110 mm wynosiła 232,0 mb. Całkowity koszt inwestycji to 
prawie 25 tys. zł brutto. 

Wykonano obowiązek nasadzeń 126 szt. drzew liściastych. Pielęgnacja i uzupełnienie w 
szpalerze krzewów na parkingu gminnym.  

Na chwilę obecną nie ma psów w klatkach. Monitorujemy sytuację psów z Bagna. Brak 
innych szczególnych zdarzeń. 

W zakresie realizacji inwestycji: 
- Przebudowa ul. Okrężnej w Bratianie  - wyregulowano studzienki i ułożono warstwę 
ścieralną, inwestor zgłosił gotowość odbioru inwestycji, 
- Przebudowa drogi gminnej w Łąkach Bratiańskich (dojazd do ulicy Kolejowej) - trwają 
ostatnie prace wykończeniowe związane z budową studni i odtworzeniem przepustu pod 
drogą powiatową, 
- Przebudowa odcinka ul. Kasztanowej w Jamielniku, wjazd od strony Wonny -  położono 
warstwę ścieralną asfaltu, trwają ostatnie prace wykończeniowe, 
- Budowa placu zabaw w Jamielniku – zakończono ostatni etap dotyczący budowy 
utwardzonej ścieżki wraz z wyspą, 
- Budowa budynku komunalnego w Jamielniku - wykonano ocieplenie ścian zewnętrznych, 
trwa montaż instalacji wewnętrznych. Planowany termin zakończenia prac budowlanych 
wyznaczono na połowę grudnia, 
- Budowa drogi dojazdowej i placu manewrowego w Gwiździnach (na byłym osiedlu PGR) – 
stan zaawansowania prac dotyczących położenia betonowej kostki oszacowano na 90 %. 
Tempo prac uległo spowolnieniu z uwagi na panujące warunki pogodowe. 
- Trwa budowa chodnika przy drodze krajowej nr 15 w Bratianie i Łąkach Bratiańskich. 
Aktualnie chodnik został położony na odcinku połowy trasy.  Termin zakończenia całości 
prac to 27.12.2016 r. Generalnym wykonawcą zadania jest firma Skanska SA, na zlecenie 
Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad. Istnieje ryzyko nie wykonania prac w 
terminie z uwagi na panujące warunki pogodowe. 

W dniu 20 grudnia br. odbędzie się Wigilia dla Samotnych. O godz. 16 odbędzie się 
msza święta w kościele w Bratianie, a o godz. 17:00 wieczerza wigilijna w miejscowym 
Zespole Szkół. Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej wzorem lat ubiegłych prosi sołtysów 
poszczególnych wsi o listy osób, dla których przygotujemy zaproszenia na Wigilię. 
 
Zarządzenia wydane w okresie międzysesyjnym: 
- 26.10.2016r. w sprawie zmiany planu finansowego Urzędu Gminy Nowe Miasto Lubawskie 
z/s w Mszanowie na 2016 rok oraz zmiany planu finansowego zadań z zakresu administracji 
rządowej oraz innych zadań zleconych Gminie Nowe Miasto Lubawskie z/s w Mszanowie 
odrębnymi ustawami na 2016 rok, 
- 26.10.2016r. w sprawie wprowadzenia zasad (polityki) rachunkowości dotyczących projektu 
„Zastosowanie odnawialnych źródeł energii poprzez kompleksową modernizację systemu 
grzewczego w Szkole Podstawowej w Gwiździnach” dofinansowanego ze środków 
Regionalnego Programu Operacyjnego Warmia – Mazury na lata 2014- 2020, 
- 31.10.2016r. w sprawie dokonania zmian w budżecie gminy na 2016 rok, 
- 31.10.2016r. w sprawie zmiany planu finansowego Urzędu Gminy Nowe Miasto Lubawskie 
z/s w Mszanowie na 2016 rok oraz zmiany planu finansowego zadań z zakresu administracji 
rządowej oraz innych zadań zleconych Gminie Nowe Miasto Lubawskie z/s w Mszanowie 
odrębnymi ustawami na 2016 rok, 
- 31.10.2016r. w sprawie zmiany instrukcji gospodarki majątkiem trwałym, inwentaryzacji 
majątku oraz zasad odpowiedzialności za powierzone mienie w Urzędzie Gminy Nowe 
Miasto Lubawskie z/s w Mszanowie, 
- 2.11.2016r. w sprawie przeprowadzenia konsultacji projektu programu profilaktyki i 
rozwiązywania problemów alkoholowych, 
- 4.11.2016r. w sprawę zmiany Regulaminu Organizacyjnego Urzędu Gminy Nowe Miasto 
Lubawskie z/s w Mszanowie, 
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- 4.11.2016r. w sprawie zmiany Regulaminu Wynagradzania pracowników Urzędu Gminy 
Nowe Miasto Lubawskie z/s w Mszanowie, 
- 10.11.2016r. w sprawie projektu uchwały Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Nowe 
Miasto Lubawskie na lata 2017-2034, 
- 10.11.2016r. w sprawie projektu budżetu Gminy Nowe Miasto Lubawskie na rok 2017, 
- 14.11.2016r. w sprawie dokonania zmian w budżecie Gminy na 2016 rok, 
- 14.11.2016r. w sprawie zmiany planu finansowego Urzędu Gminy Nowe Miasto Lubawskie 
z/s w Mszanowie na 2016 rok oraz zmiany planu finansowego zadań z zakresu administracji 
rządowej oraz innych zadań zleconych Gminie Nowe Miasto Lubawskie z/s w Mszanowie 
odrębnymi ustawami na 2016 rok, 
- 17.11.2016r. w sprawie zatwierdzenia projektu planu finansowego Urzędu Gminy Nowe 
Miasto Lubawskie na rok 2017, 
- 17.11.2016r. w sprawie  zmiany zarządzenia w sprawie ustalenia podstawy obliczenia 
dotacji dla niepublicznych przedszkoli, niepublicznej szkoły podstawowej, niepublicznego 
oddziału przedszkolnego i niepublicznego zespołu wychowania przedszkolnego, 
- 18.11.2016r. w sprawie cofnięcia upoważnienia Inspektorowi Urzędu Gminy Nowe Miasto 
Lubawskie z/s w Mszanowie do wydawania decyzji administracyjnych w imieniu Wójta, 
- 29.11.2016r. w sprawie przeprowadzenia inwentaryzacji okresowej sprzętu materiałów i 
wyposażenia Obrony Cywilnej. 
 
Ad 6 
Informacja na temat projektu modernizacji systemu zaopatrzenia w wodę.  
Przewodniczący rady oddał głos Panu Wójtowi. 

Pan Wójt – Szanowni Państwo Radni, Szanowni Państwo Sołtysi, Szanowni Państwo. Jest 
mi bardzo miło, że możemy Państwu zaprezentować projekt dokumentacji kompleksowej 
modernizacji systemu zaopatrzenia w wodę mieszkańców Gminy Nowe Miasto Lubawskie. 
Czynię to osobiście, aby podkreślić wagę tej inwestycji, bardzo ważnej dla naszych 
mieszkańców. Przypomnę, że w wielu miejscowościach zgłaszano uwagi co do jakości.  
Najwięcej tych uwag było w Jamielniku. Mieszkańcy podnosili, że zwierzęta miały chorować, 
że leki miały  nie działać. Ktoś miał mieć problem z zapaleniem spojówek. Mieszkańcy 
gromadzili wodę w pojemnikach, żeby pokazać jej barwę, która pozostawiała wiele do 
życzenia. Trzeba powiedzieć, że woda spełniała zawsze normy i nie stanowiła żadnego 
zagrożenia dla zdrowia mieszkańców. Rzeczywiście występował problem z barwą i 
zapachem wody w obszarze zaopatrywanym przez stację w Bagnie i dotyczy miejscowości 
Jamielnik , Gryźliny, Radomno, Chrośle. Zamierzamy poprawić jakość wody dostarczanej 
naszym mieszkańcom. Chcemy kompleksowo zmodernizować nasz system zaopatrzenia w 
wodę. Kompleksowo, czyli w całej gminie. Jest to ogromna inwestycja, dlatego musi być 
rozłożona na lata. Zakładam, że w ciągu najbliższych 6 lat, czyli do roku 2022, 
zmodernizujemy ten system, pod warunkiem, że pozyskamy dofinansowanie. Wnioski już 
zostały złożone. W przeciwnym wypadku ten termin może wydłużyć się. Pewne jest, że w 
przyszłym roku nastąpi ten historyczny moment, że do planu 6 letniego modernizacji sieci 
wodociągowej przystępujemy. Pierwszy etap przewiduje modernizację stacji uzdatniania 
wody w Skarlinie i cały ten obszar, gdzie dzisiaj woda jest dostarczana. Dla Skarlina i Bagna 
będzie jedna duża stacja uzdatnia wody w miejscowości Skarlin. Obszar ten będzie 
dodatkowo zasilony z drugiej stacji w Mszanowie. Wymaga to budowy kilku przepompowni. 
Te dwie stacje będą zasilały obszar, na którym mieszka ponad 6 tysięcy mieszkańców 
gminy. Czyli w pierwszej kolejności stacja uzdatniania wody w Skarlinie i ta inwestycja 
będzie rozłożona na lata 2017-2018. W ramach tej inwestycji objętej wnioskiem o 
dofinansowanie będzie też wymieniona sieć wodociągowa w Skarlinie, ponieważ są tam rury 
azbestowe. Będzie wybudowana również nowa linia wodociągu ze Skarlina do Nowego 
Dworu Bratiańskiego. W ramach wniosku, który złożyliśmy budowana będzie jedna 
przepompownia, która będzie przesyłać wodę do Lekart i z Lekart grawitacyjnie będzie 
płynąć do Bagna, Jamielnika i Gryźlin. Oprócz tej jednej przepompowni musimy wybudować 
jeszcze 5, o których powie Pan projektant. Drugim etapem będzie budowa drugiej stacji 
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uzdatniania wody nowej generacji, dokładnie takiej samej, jaka powstanie w Skarlinie, tutaj w 
Mszanowie. Trzeci etap to będzie budowa stacji w Gwiździnach lub w Tylicach, w zależności 
od wyniku badań hydrologicznych. Każda z tych stacji kosztuje około 2 mln złotych. Jest to 
długi plan i właściwie każdego roku, w ciągu tych 6 lat kompleksowo zmodernizujemy całą 
sieć wodociągową, gdzie modernizacja polega na wybudowaniu 3 nowych stacji uzdatniania 
wody, częściowej budowie od podstaw sieci wodociągowej, żeby wykonać tzw. spinki, 
wykonanie przepompowni, są to ogromne nakłady finansowe. Niestety nie ma w tej 
perspektywie finansowej możliwości pozyskania środków unijnych, poza jednym programem, 
do którego już wniosek złożyliśmy, poza Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich, gdzie 
możemy uzyskać maksymalne dofinansowanie w wysokości 2 mln zł. O tym poinformuje Pan 
inspektor Marcin Buliński. Cel jest jeden poprawa jakości wody i myślę, że w roku 2018 
mieszkańcy Jamielnika, Gryźlin, Bagna będą mieli wodę znacznie lepszej jakości.  
 
Radny Mirosław Dajos – zostałem jakby przez Pana Wójta wywołany do tablicy, bo w imieniu 
miejscowości Jamielnik i odnośnie spraw związanych z kiepską jakością wody. Dla 
mieszkańców to jest bardzo ważna sprawa. Chciałbym tu podkreślić, że mamy w tej chwili 
półmetek kadencji naszej Rady. Pan Wójt w swoich  materiałach wyborczych, w ulotkach też 
właśnie wymieniał modernizację ujęć wodnych.  Cieszę się, że Pan Wójt konsekwentnie 
realizuje swoje zobowiązania wyborcze, że nie są to tylko jakieś hasła zapisane na papierze. 
Cieszę się. Traktuję to jako osobisty sukces. To, że Pan Wójt zdecydował się na 
modernizację, że Pan Wójt to realizuje i, że mogę spojrzeć ludziom w oczy i powiedzieć z 
pełną odpowiedzialnością, że poparłem go i nie zawiodłem się. Mogę to spokojnie 
powiedzieć mieszkańcom Jamielnika, dla których woda jest bardzo ważna, a powinna być 
ważna dla wszystkich, ponieważ to nie tylko jakość, to jest przede wszystkim zdrowie. Po 
drogach też jeżdżą wszyscy, ale generalnie nie ma bezpośredniego wpływu na zdrowie, jak 
ma jakość wody. Jeszcze raz bardzo dziękuję Panu Wójtowi. Cieszę się z tego, że ten wielki 
gigantyczny projekt, projekt nie tylko dla nas, ale też dla potomnych, to dopiero będzie 
docenione, albo i nie będzie docenione. Dlatego teraz trzeba szczególnie podkreślić, jest 
realizowany i jest konsekwentnie realizowany program,  który jest rzetelny i idzie 
rzeczywiście w kierunku poprawy jakości wody i życia mieszkańców.  
 
Pan projektant przedstawił wstępne założenia, które kierowały programem rozbudowy 
wodociągów.  Ujęcia wodociągowe na terenie Gminy Nowe Miasto Lubawskie są ujęciami 
mocno historycznymi, gdyż pierwsze pochodzi z 1968 roku. To była pierwsza studnia 
wiercona w Bagnie. Następne pochodzą z lat siedemdziesiątych, czyli mają co najmniej po 
30 lat. Tego typu ujęcia działają dosyć skutecznie, dosyć  długo, jednakże z czasem 
zamulają się. Ujęcia wody również mają tą cechę, że ta woda nie zawsze jest stabilnej 
jakości. Bywają takie ujęcia, których jakość wody pogarsza się. Takim ujęciem jest Bagno, 
które było jednym z pierwszych wybudowanych na terenie Gminy. Jakość wody w tym ujęciu 
jest najgorsza. Cały teren, nad którym pracowaliśmy zasilany był przez 5 ujęć, w Mszanowie, 
w Skarlinie, w Nawrze, Lekartach i Bagnie. Ujęcie w Lekartach straciło już swoje zdolności 
produkcji wody i zostało wyłączone. Ten teren w tej chwili jest zasilany z ujęcia w Bagnie. 
Podejmując się zadania w pierwszej kolejności sprawdziliśmy zasoby wodne. Okazało się, 
że ujęcie w Skarlinie ma potencjalnie najlepsze możliwości zasilenia gminy w wodę. 
Zlokalizowane jest na tarasie wodnym, który prowadzi wodę do jeziora Skarlińskiego. Czyli w 
sposób naturalny woda tam zawsze będzie, gdyż jezioro cały czas ściąga zasoby wodne i 
nie pozwoli na żaden sposób opaść górnemu zwierciadłu wody gruntowej. Jakość wody 
gruntowej w Skarlinie jest bardzo dobra. W momencie wybudowania ujęcia, woda nie 
wymagała żadnego uzdatniania, ale jest na granicy potrzeby uzdatniania. Technika 
uzdatniania, która tu się pojawi jest technika tanią. Nie trzeba bardzo dużych środków, aby 
doprowadzić do właściwego stanu higieniczno-sanitarnego. Ma prawidłową barwę, nie ma 
żadnego zapachu. Jest to bardzo dobra woda i założyliśmy, że to ujęcie będzie ujęciem 
podstawowym. Jednakże jedno ujęcie na tak duży obszar jest czasami ryzykowne. Drugim 
ujęciem również podstawowym jest ujęcie w Mszanowie. Jakość wody w Mszanowie jest 
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bardzo podobna do ujęcia wody w Skarlinie, również nie wymaga mocnego uzdatniania. W 
tej chwili jest praktycznie bez uzdatniania. Wskaźniki są na granicy i zakładamy potrzebę jej 
uzdatniania po to, żeby nie przekraczać górnych granic wskaźników nawet w niewielkim 
stopniu. Zasoby wodne ujęcia w Mszanowie są zbliżone do ujęcia wody w Skarlinie. 
Jednakże ujęcie w Skarlinie jest głębsze, w górnej warstwie posiada przykrycie izolacyjne 
glinami, które nie przepuszczają zanieczyszczeń. W momencie, kiedy zostanie wybudowane 
ujęcie w Skarlinie i w Mszanowie, będzie można po kolei wyłączać wszystkie pozostałe 
ujęcia, czyli Bagno i Nawrę. Jakość wody będzie już bardzo wysoka. Praktycznie problemy, 
jakie w tej chwili występują w Bagnie wynikające z koloru, czasami zapachu, nie będą miały 
miejsca, gdyż jest to całkowicie inny poziom pobierania wód gruntowych. System 
wodociągów pochodzi z tego samego okresu jak ujęcia, a więc Skarlin i Lekarty wymagają 
przebudowy dlatego, że te wodociągi są azbestowo-cementowe. Cały system wodociągów w 
tym rejonie przebudowywany jest w dwóch kierunkach, poprawy jakości wody z tytułu rur, 
którymi woda jest prowadzona, poprawa trwałości i poprawa zdolności przesyłu wody w 
kierunku Bagna i Nowy Dwór Bratiański. W I etapie mamy jeszcze dodatkowy jeden odcinek 
do  rurociągu o większym przekroju na kierunek Lekarty – Gryźliny, w drodze gminnej, to 
poprawi w pewnym stopniu również bezpieczeństwo zasilania w kierunku Radomno, 
Jamielnik, gdyż woda będzie mogła być prowadzona z dwóch niezależnych rurociągów. 
Biorąc pod uwagę rozległość instalacji, po kilkanaście kilometrów i zróżnicowanie terenu, 
konieczne są pompownie wody i studzienki z reduktorami. Pan projektant poinformował o 
zasobach wodnych terenu gminy. Zużycie wody dzienne wynosi 600-800 m3. Samo ujęcie 
wody w Skarlinie ma w tej chwili zasoby zatwierdzone pozwoleniem wodno-prawnym na 
poziomie 150 m3 na dobę. Zasoby wodne hydrogeologiczne, które wynikają z pozwolenia 
wodno-prawnego wydanego przez Urząd Wojewódzki są określone na 50 m3 na godzinę, to 
jest około 1000 m3 na dobę. Można by powiedzieć, że to jedno ujęcie ma tak dużo wody, że 
pokryłoby potrzeby całego tego obszaru. Ujęcie w Mszanowie ma bardzo podobne 
parametry hydrogeologiczne i również ma zatwierdzone zasoby wodne przez Urząd 
Wojewódzki na poziomie 50 m3 na godzinę. Czyli jedno i  drugie ujęcie będzie miało zasoby 
w co najmniej w 50% przekraczające potrzeby mieszkańców gminy. Ta rezerwa będzie 
dosyć bezpieczna. W przypadku awarii jednego z ujęć, drugie jest w stanie zastąpić pracę. 
Na kierunku Skarlin – Lekarty pojawi się jedna pompownia wody po to, żeby mieć 
zabezpieczone odpowiednie ciśnienie. natomiast z kierunku Mszanowa planowanych jest 5 
pompowni wody, jedna służy do przekazania wody do Nawry, która jest 40m wyżej położona 
aniżeli Mszanowo. Pozostałe służą do dosyć szerokiego zasilenia wody z ujęcia w 
Mszanowie oraz do współpracy z ujęciem w Skarlinie, czyli podawania wody do Bagna. Jest 
również taka ewentualność, gdyby trzeba było awaryjnie połączyć się  z wodociągiem w 
Tylicach to ujęcie w Mszanowie, biorąc pod uwagę zasoby w Skarlinie i Mszanowie, może 
być również ujęciem wspomagającym ten trzeci kierunek zasilania wody. Pan projektant 
przedstawił graficznie strefy zasilania z poszczególnych ujęć, strefy nowego zasilania przez 
stacje wodociągowe w Skarlinie i Mszanowie, lokalizację pompowni, pokazane zostały 
również poszczególne etapy przebudowy wodociągów.   
 
Prezes ZUK Leszek Moczadło poinformował o kłopotach bieżących z ujęciem wody Bagnie, 
nie było napływu wody, chwilowo poprawiło się, ale od ubiegłego tygodnia problem znowu 
powrócił. To dowodzi, że inwestycje dla poprawy zaopatrzenia w wodę są bardzo pilne. 
Dlatego jesteśmy już w trakcie przygotowania całej dokumentacji na ujęcie w Skarlinie. 
Będziemy chcieli jak najszybciej je realizować. 
 
Radna Anna Dymowska zapytała czy ujęcia będą zabezpieczone na wypadek braku dostawy 
prądu.  
 
Pan projektant odpowiedział, że każdy z tych ujęć ma własne automatycznie uruchamiany 
system agregatu prądotwórczego na całe zapotrzebowanie energii elektrycznej. 
Przygotowany będzie system monitoringu pracy stacji i pompowni.  
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Radny Marek Miecznikowski zapytał o lokalizację pompowni w Chroślu. 
 
Pan Wójt odpowiedział, że przy drodze w kierunku Gryźlin. Jedna będzie w Łąkach 
Bratiańskich, w miejscu gdzie kiedyś planowano wysypisko, druga w Nowym Dworze 
Bratiańskim na miejscu dawnego ujęcia wody, w Chroślu i w Lekartach.  
 
Pan projektant poinformował, że większość jest zlokalizowana przy drogach  gminnych lub 
powiatowych.  
 
Insp. ds. rozwoju lokalnego Marcin Buliński poinformował, że tak  jak wspomniał Pan Wójt, 
na jeden z etapów tego dużego przedsięwzięcia, staramy się o dofinansowanie z Programu 
Rozwoju Obszarów Wiejskich na zadania związane z gospodarką wodno-ściekową. Program 
ogranicza środki, które możemy pozyskać. Jest to limit 2 mln zł. Koszt tego fragmentu całego 
przedsięwzięcia wynosi 3 807 000 zł. Zadanie, które zostało złożone do dofinansowania jest 
podzielone na 4 mniejsze, I – to jest wymiana wodociągów Skarlinie wraz pompownią, która 
będzie pchała wodę w kierunku Lekart. Będzie to spinka między Skarlinem, a Nowy Dworem 
i spinka Lekarty – Gryźliny plus stacja uzdatniania wody w Skarlinie. Kwota dofinansowania, 
o którą staramy się to 1 900 576 zł, a więc praktycznie gmina wyczerpuje w tym momencie 
limit. To pokazuje, że nie będzie możliwości złożenia kolejnego wniosku w tym programie. W 
ramach naboru złożonych zostało 111 wniosków, a alokacja  środków to tylko 32 mln zł. To 
pokazuje jak wielka jest skala potrzeb na tego typu przedsięwzięcia w skali województwa.  
 
Radny Karol Jakubowski  zapytał, co będzie jak gmina nie otrzyma dofinansowania.  
 
Pan Wójt odpowiedział, że nie możemy sobie pozwolić na zwłokę w realizacji tej inwestycji. I 
etap to ponad 3 mln zł, zaplanowane w budżecie jest 1 mln. Jeżeli konkurs dla nas 
negatywnie rozstrzygnie się, to będzie brakowało 2 mln. 
Pan Wójt podziękował Panu projektantowi i mieszkańcom, którzy wyrazili zgodę na realizację 
inwestycji na ich nieruchomościach.  
 
Pan Przewodniczący Rady podziękował Panu projektantowi. 
 
Ad 7 
Zapytania i wnioski. 
 
Radna Anna Dymowska zgłosiła, że w Jamielniku były nieodśnieżone i nieposypane chodniki 
na ul. Nowomiejskiej, pod wiadukt, Jana Pawła II. Mieszkańcy interweniowali u radnej, że 
jest ślisko. Złożyła wniosek do Starostwa Powiatowego w sprawie złego odśnieżania drogi 
powiatowej. 
 
Sołtys Kazimierz Domżalski zgłosił, że lampa naprzeciw budynku nr 24 w Nowym Dworze 
włącza się i wyłącza, o czym informował już 3 razy. Zapytał dlaczego w tym roku nie ma 
piasku do posypania drogi na wzniesieniach, każdego roku był. Pan sołtys zgłosił również, że 
dach na świetlicy mocno przecieka. Świetlica była remontowana, czy właściwie zostało 
wszystko wykonane. Do radnych powiatu zgłosił wniosek o przestawienie znaku „stop” na 
wyjeździe z Chrośla do Nowego Dworu. Ten znak jest ustawiony przy murze i jest 
niewidoczny. 
 
Sołtys Ireneusz Dąbrowski zgłosił, że 2 lampy w środku wsi w Gwiździnach migają. Pan 
sołtys wnioskował również do Powiatowego Zarządu Dróg o utwardzenie poboczy na 
zakrętach na nowej drodze z Nowego Miasta do Gwiździn. 
 
Sołtys Karol Gogolin wnioskował o kompleksowy przegląd lamp. W Pustkach niektóre lampy 
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zostały zasłonięte przez drzewa. Są również takie, które nie świecą. Zgłaszałem 2 miesiące 
temu, aby tę sprawę załatwić. Droga z nowego wiaduktu przez las w stronę Radomna, na 
odcinku do mostu na Drwęcy jest niszczona przez tiry, - asfalt załamuje się. Nie wiem czyja 
jest ta droga. 
 
Sołtys Melania Sarnowska-Dembek zgłosiła, że na Berlinku w Pacółtowie świeci się tylko 1 
lampa. Potrzebna byłaby 1 lampa na łuku przy wjeździe na Berlinek. Natomiast w Parowie 
świeciły się stare i nowe lampy. Zgłaszane było 2 razy.  
 
Radny Zdzisław Domżalski zapytał czy będzie remontowana droga przy boisku. Płyty zostały 
zebrane kilka tygodni temu i nic się nie dzieje. 
 
Radny Mirosław Dajos wnioskował o zwrócenie uwagi administratorowi gospodarstwa w 
Bagnie, aby na bieżąco uprzątał z drogi błoto przylepione do kół pojazdów wywożących 
buraki cukrowe z pól. Tworzy się bardzo niebezpieczne miejsce. Samochody bardzo łatwo 
mogą wpadać w poślizg.  
 
Przewodniczący Rady – to dzielnicowy powinien zwrócić uwagę.  
 
Radny Przemysław Kotewicz - ten problem występuje na terenie całej gminy. Może wysłać 
powiadomienie dużym gospodarstwom, że istnieje obowiązek uprzątnięcia z drogi błota czy  
gliny, nieniesionych z pól pod kołami samochodów transportujących płody rolne. 
Nieuprzątnięcie stwarza zagrożenie na drogach publicznych.  
 
Radny Karol Jakubowski zgłosił, że na ul. Grunwaldzkiej w Bratianie jest zarwana 
studzienka. 
 
Radny Grzegorz Turulski wnioskował o projektowanie mocniejszych poboczy asfaltowych w 
miejscu zjazdu na pola uprawne dlatego, że ciężki sprzęt rolniczy załamuje asfalt. 
Wnioskował także o poszerzenie tych zjazdów, są 2 metrowe, a wykonawcy muszą robić tak 
jak przewiduje projekt.  
 
Przewodniczący ogłosił przerwę 5 minutową. Po czym wznowił obrady. 
 
Ad 8                       
Podjęcie uchwały w sprawie „Programu współpracy Gminy Nowe Miasto Lubawskie z 
organizacjami pozarządowymi i innymi uprawnionymi podmiotami prowadzącymi działalność 
pożytku publicznego na 2017 rok”. 
 
W związku z omówieniem Programu na posiedzeniu wspólnym Komisji, Przewodniczący 
Rady zapytał czy są pytania do projektu uchwały. 
Pytań nie zgłoszono. 
Odczytał projekt uchwały. 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę nr XXIV/177/2016 w sprawie 
„Programu współpracy Gminy Nowe Miasto Lubawskie z organizacjami 
pozarządowymi i innymi uprawnionymi podmiotami prowadz ącymi działalno ść 
pożytku publicznego na 2017 rok”. 
Uchwała stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu. 
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
 
 
Ad 9 
Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia dotacji celowej Gminnemu Centrum Kultury Nowe 
Miasto Lubawskie z/s w Mszanowie na realizację zadania „Modernizacja biblioteki w 
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Gwiździnach”. 
W związku z omówieniem projektu uchwały na posiedzeniu wspólnym Komisji, 
Przewodniczący Rady zapytał czy są pytania. 
Pytań nie zgłoszono. 
Odczytał projekt uchwały. 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę nr XXIV/178/2016 w sprawie  
udzielenia dotacji celowej Gminnemu Centrum Kultury  Nowe Miasto Lubawskie z/s w 
Mszanowie na realizacj ę zadania „Modernizacja biblioteki w Gwi ździnach”. 
Uchwała stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu. 
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
 
Ad 10 
Podjęcie uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej na lata 2016-2034.  

 
W związku z omówieniem zmian prognozy finansowej i budżetu na 2016 rok na posiedzeniu 
wspólnym Komisji, Przewodniczący Rady zapytał czy są pytania. 
Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący odczytał projekt uchwały. 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę nr XXIV/179/2016 w sprawie  
zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej na lata 2 016-2034.  

Uchwała stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu. 
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
 
 
Ad 11 
Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian w budżecie Gminy na 2016rok.  
 
Pani Skarbnik poinformowała, że gmina udzieliła dotacji dla policji w kwocie 6000 zł na zakup 
samochodu i sprzętu biurowego, w budżecie ujęta była w § 617, czyli w wydatkach 
majątkowych, jednakże cała kwota nie będzie wydatkowana jako wydatek majątkowy i 
proponowała przeniesienie 447 zł na wydatki bieżące. Jest to rozdział 75405. 
 
Radna Anna Dymowska wyraziła obawę o finansowanie I etapu inwestycji dot. zaopatrzenia 
w wodę w sytuacji nie otrzymania dofinansowania. Czy nie powinniśmy zrezygnować z 
jakiejś inwestycji. 
Pan Wójt odpowiedział, że wspomniana inwestycja dotyczy roku 2017. Jeżeli taka sytuacja 
zaistnieje będziemy zastanawiać się nad rozwiązaniem. 
 
Radny Marek Miecznikowski zapytał o przesunięcie kwoty 2300 zł na budowę remizy 
strażackiej w Chroślu, z 2016 roku na 2017 rok. 
 
Pani Skarbnik odpowiedziała, że kwota 2300 zł została przesunięta na zakup agregatu. W 
Wieloletniej Prognozie Finansowej przesunęliśmy budowę remizy na 2018 rok. 
 
Wójt wyjaśnił, że symboliczną kwotę zaplanowaliśmy, aby inwestycja pozostała w  
wieloletnich. Nie przewidujemy wykonawstwa w roku 2017. 
 
Przewodniczący odczytał projekt uchwały. 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę nr XXIV/180/2016 w sprawie  
zmian w dokonania zmian w bud żecie Gminy na 2016rok.  
Uchwała stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu. 
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
 
Ad 12 
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Podjęcie uchwały w sprawie zmiany przebiegu drogi gminnej nr 181020N i nr 181021N w 
Radomnie. 
W związku z omówieniem projektu uchwały na posiedzeniu wspólnym Komisji, 
Przewodniczący Rady zapytał czy są pytania.  
Pytań nie zgłoszono. 
Odczytał projekt uchwały. 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę nr XXIV/181/2016 w sprawie  
zmiany przebiegu drogi gminnej nr 181020N i nr 1810 21N w Radomnie.  

Uchwała stanowi załącznik nr 8 do niniejszego protokołu. 
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
 
 
Ad 13 
Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Regulaminu utrzymania czystości i porządku na 
terenie Gminy Nowe Miasto Lubawskie. 
 
W związku z omówieniem projektu uchwały na posiedzeniu wspólnym Komisji, 
Przewodniczący Rady zapytał czy są pytania.  
Pytań nie zgłoszono. 
Odczytał projekt uchwały. 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę nr XXIV/182/2016 w sprawie  
uchwalenia Regulaminu utrzymania czysto ści i porz ądku na terenie Gminy Nowe 
Miasto Lubawskie. 
Uchwała stanowi załącznik nr 9 do niniejszego protokołu. 
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
 
Ad 14 
Podjęcie uchwały w sprawie poparcia apelu Rady Gminy Dobrzeń Wielki do Prezesa Rady 
Ministrów o uchylenie rozporządzenia Rady Ministrów w części dotyczącej zmiany granic 
Gminy Dobrzeń Wielki. 
W związku z omówieniem projektów uchwał wymienionych w pkt 14-17 na posiedzeniu 
wspólnym Komisji, Przewodniczący Rady zapytał czy są pytania.  
Pytań nie zgłoszono. 
Odczytał projekt uchwały. 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę nr XXIV/183/2016 w sprawie  
poparcia apelu Rady Gminy Dobrze ń Wielki do Prezesa Rady Ministrów o uchylenie 
rozporz ądzenia Rady Ministrów w cz ęści dotycz ącej zmiany granic Gminy Dobrze ń 
Wielki.  
Uchwała stanowi załącznik nr 10 do niniejszego protokołu. 
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
 
Ad 15 
Podjęcie uchwały w sprawie poparcia apelu Rady Gminy Dąbrowa do Prezesa Rady 
Ministrów o uchylenie rozporządzenia Rady Ministrów w części dotyczącej zmiany granic 
Gminy Dąbrowa. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały. 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę nr XXIV/184/2016 w sprawie  
poparcia apelu Rady Gminy Dobrze ń Wielki do Prezesa Rady Ministrów o uchylenie 
rozporz ądzenia Rady Ministrów w cz ęści dotycz ącej zmiany granic Gminy D ąbrowa  
Uchwała stanowi załącznik nr 11 do niniejszego protokołu. 
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
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Ad 16 
Podjęcie uchwały w sprawie poparcia apelu Rady Gminy Komprachcice do Prezesa Rady 
Ministrów o uchylenie rozporządzenia Rady Ministrów w części dotyczącej zmiany granic 
Gminy Komprachcice. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały. 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę nr XXIV/185/2016 w sprawie  
poparcia apelu Rady Gminy Dobrze ń Wielki do Prezesa Rady Ministrów o uchylenie 
rozporz ądzenia Rady Ministrów w cz ęści dotycz ącej zmiany granic Gminy 
Komprachcice.  
Uchwała stanowi załącznik nr 12 do niniejszego protokołu. 
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
 
Ad 17 
Podjęcie uchwały w sprawie poparcia apelu Rady Gminy Prószków do Prezesa Rady 
Ministrów o uchylenie rozporządzenia Rady Ministrów w części dotyczącej zmiany granic 
Gminy Prószków. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały. 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę nr XXIV/186/2016 w sprawie  
poparcia apelu Rady Gminy Dobrze ń Wielki do Prezesa Rady Ministrów o uchylenie 
rozporz ądzenia Rady Ministrów w cz ęści dotycz ącej zmiany granic Gminy Prószków.  
Uchwała stanowi załącznik nr 13 do niniejszego protokołu. 
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
 
 
Ad 18 
Analiza oświadczeń majątkowych 

a)  radnych 
Analizę przedstawił Przewodniczący Rady Gminy. Analiza stanowi załącznik nr 14 do 
niniejszego protokołu. 
Analiza oświadczenia majątkowego Wójta oraz Przewodniczącego Rady Gminy dokonana 
przez Urząd Skarbowy stanowi załącznik nr 15 do protokołu, natomiast analiza dokonana 
przez Wojewodę Warmińsko-Mazurskiego stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 
Analiza oświadczenia majątkowego radnych dokonana przez Urząd Skarbowy stanowi 
załącznik nr 17 do protokołu. 
 

b)  pracowników Urzędu Gminy i kierowników gminnych jednostek organizacyjnych. 
Analizę przedstawiła Sekretarz Gminy. Analiza stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 
 
 
Ad 19 
Odpowiedzi na zapytania i wnioski. 
 
Pan Wójt uzupełnił odpowiedzi na zapytania złożone na sesji w dniu 26.10.2016r.: 
 

Pani Radna Anna Dymowska pytała, czy na ulicy Spacerowej w Jamielniku zostanie 
wykonana sieć internetu szerokopasmowego? 
Budowa internetu szerokopasmowego na ul. Spacerowej niebawem zostanie zakończona. 

Pani Radna Dymowska wnioskowała również o naprawę dróg gruntowych na terenie 
Jamielnika. 
Wniosek zrealizowano. 

Pan Radny Kotewicz wnioskował o wycinkę drzewa w Pustkach, za mostem na rzece 
Radomce, które stanowi zagrożenie dla użytkowników drogi.  
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Uwzględniając wniosek Pana radnego, zwróciliśmy się z wnioskiem w tej sprawie do 
właściciela nieruchomości, załączając dokumentację fotograficzną, mapę i druk wniosku o 
uzyskanie zezwolenia na usunięcie drzewa. 

Pan Radny Grzegorz Turulski wnioskował o naprawę drogi wewnętrznej w Tylicach.  
Wniosek zrealizowano. 

Pan Radny Marek Miecznikowski wnioskował o montaż lustra na skrzyżowaniu drogi 
gminnej z drogą powiatową w Chroślu.  
Wniosek zrealizowano. Zadanie wykonała i sfinansowała gmina Nowe Miasto Lubawskie. 

Pani Radna Barbara Giziewska wnioskowała o zamontowanie lustra na skrzyżowaniu 
dróg powiatowych w Nowym Dworze Bratiańskim (tj. rozwidlenie dróg na Lekarty i Gryźliny). 
Wniosek w tej sprawie przekazano według kompetencji do Powiatowego Zarządu Dróg, 
jednak został on rozpatrzony negatywnie.  
 
Odpowiedzi na zapytania złożone na dzisiejszej Sesji: 

- Pani radna Anna Dymowska złożyła wniosek do Powiatowego Zarządu Dróg o poprawę 
jakości odśnieżania drogi powiatowej przez wieś Jamielnik. 

- Pan sołtys z Nowego Dworu Bratiańskiego kolejny raz zgłaszał wniosek w sprawie naprawy 
wadliwie działającej lampy przy budynku 24, wniosek Pan Wójt zleci do realizacji z 
rozpatrzeniem dlaczego to tak długo trwa.  
Pan sołtys wnosił także o weryfikację zgodności z dokumentacją techniczną wykonania 
remontu dachu na świetlicy wiejskiej. Co uczynimy. Problem był już zgłaszany. Interwencja 
była z naszej strony. Wymagana jest naprawa. Minął okres gwarancji.  
- Panu sołtysowi z Gwiździn Pan Wójt odpowiedział w sprawie niedziałających 3 lamp we 
wsi, wniosek zleci do realizacji. Kolejny wniosek Pana sołtysa kierowany był do Zarządu 
Dróg Powiatowych o utwardzenie poboczy na zakrętach drogi powiatowej przekazany 
zostanie według kompetencji.  
- W sprawie przestawienia znaku „stop”, o co wnioskował Pan sołtys Nowego Dworu 
Bratiańskiego na drodze z Chrośla do Nowego Dworu. Wniosek zostanie przekazany do 
Zarządu Dróg Powiatowych. 
- Panu sołtysowi z Pustek, Pan Wójt odpowiedział w sprawie nie działających lamp i ich 
zarośnięcia przez konary drzew. Często jest tak, że te lampy są usytuowane poza pasem 
drogowym, wtedy pozostaje tylko zobowiązać właściciela do podcięcia gałęzi.  Takie 
działania podejmiemy. Natomiast naprawę lamp, Pan Wójt zleci do realizacji. Droga od 
wiaduktu na drodze krajowej do mostku w Pustakach jest w granicach Powiatu Iławskiego, a 
dalszy odcinek w stronę Radomna jest to droga Powiatu Nowomiejskiego. Naprawa jest w 
gestii tych powiatów. 
- Pani sołtys Melanii Sarnowskiej na wniosek w sprawie montażu dodatkowych lamp na 
Berlinku  w Pacółtowie, Pan Wójt odpowiedział, że możemy wniosek rozpatrzyć przy okazji 
budowy oświetlenia w całej gminie. Zakładamy tam właśnie niewielką rozbudowę. Być może 
uwzględnimy to miejsce w Pacółtowie. Sprawa świecenia starego i nowego oświetlenia w 
Parowie jest już wyjaśniana. Miały być podjęte natychmiastowe działania.  
- Panu radnemu Domżalskiemu z Gwiździn w sprawie rozjeżdżonej drogi przy boisku, Pan 
Wójt odpowiedział, że wnioskujemy o środki do Agencji Nieruchomości Rolnych na 
utwardzenie tej drogi. Inwestycja byłaby realizowana wiosną przyszłego roku. Działania na 
tej drodze były uzgadniane z Prezesem  Klubu Sportowego.  
- Panu radnemu Mirosławowi Dajosowi w sprawie zobowiązania właściciela gospodarstwa 
rolnego w Bagnie do tego, żeby usuwał błoto z drogi gminnej nawiezione podczas zbioru 
buraków cukrowych. Takie działania zostaną podjęte. 
- Pan radny Jakubowski wnioskował o naprawę zapadniętej studzienki w Bratianie. Wniosek 
Pan Wójt zleci do realizacji. Dobrze byłoby ustalić sprawcę szkody, czy to nie jest skutek 
objazdów. 
- Pan radny Turulski zgłaszał problem zbyt wąskich zjazdów z dróg gminnych na pola 
uprawne.  Wskazał drogę w Tylicach w kierunku byłego PGR. Pan Wójt odpowiedział, że 
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sprawdzi, czy zjazdy zostały zrobione zgodnie z dokumentacją.  
- Pani radna Anna Dymowska kierowała pismo do Zarządu Dróg Powiatowych o 
posypywanie drogi powiatowej w Jamielniku oraz wniosek do Gminy o zwalczanie gołoledzi 
na ulicach osiedlowych w Jamielniku. Pan Wójt odpowiedział, że będziemy na bieżąco 
reagować i w miarę potrzeby gołoledź będzie zwalczana.  
 
Radny Grzegorz Turulski poinformował, że również na drodze w Tylicach do dawnego PGR 
zjazd na pola jest zrobiony w miejscu gdzie jest skarpa 1,5m w dół, a 100m pole dalej jest 
równe. Kto tak zaprojektował, jest przepaść w dół.  
 
Pan Wójt odpowiedział, że na etapie realizacji można zgłaszać swoje uwagi co do zjazdów i 
zazwyczaj te uwagi są uwzględniane.  Nie obowiązują tu żadne przepisy i można przesunąć. 
Przy realizacji kolejnego etapu budowy tej drogi, można uwzględnić tę przebudowę.  
 
Opiniowanie sprawy budowy chodnika w Tylicach. 
Wójt przedstawił do zaopiniowania Radzie Gminy kwestię remontu chodnika wzdłuż drogi 
wojewódzkiej w Tylicach. Prowadzone są rozmowy z Zarządem Dróg Wojewódzkich w tej 
sprawie i wiąże się to z finansowym udziałem gminy. Stanowisko Zarządu Dróg 
Wojewódzkich jest takie, że w przyszłym roku ma być realizowana inwestycja remontu drogi 
na odcinku Kuligi-Tylice do końca wsi. Podjęliśmy już decyzję o partycypacji w kosztach, 
takie  jest oczekiwanie w stosunku do samorządów, przez które ta droga przebiega. W 
naszym przypadku partycypujemy w kwocie stu kilkudziesięciu tysięcy złotych remontu 
samej nawierzchni. Tam jest uwzględniony krótki odcinek chodnika od plebanii do zjazdu do 
drogi na cmentarz. Pozostaje kontynuacja od drogi na cmentarz do ostatniego zabudowania 
w stronę Pacółtowa  i cała prawa strona jadąc w stronę Grodziczna. Zarząd Dróg 
Wojewódzkich oczekuje, że gmina wykona tę modernizacje na własny koszt. Byłoby 
wskazane, aby zrobić to przy okazji remontu nawierzchni. Trzeba zastanowić się, czy 
chcemy realizować tę inwestycję. Jeżeli udałoby się wynegocjować, to koszty trzeba rozłożyć 
na 2 lata. Całkowity koszt chodnika po lewej i prawej stronie na całym obszarze 
zabudowanym Tylic był nowy, to koszt około 160 000 zł. Pan Wójt poinformował, że połowa 
lewej strony jest już wykonana na odcinku od skrzyżowania z drogą powiatową na Tyliczki do 
plebanii. Kosztowało to wtedy gminę około 80 000 zł.  Pan Wójt podkreślił, że jeżeli będzie 
chodnik po obydwu stronach można wtedy zrobić przejścia dla pieszych.  
 
Radny Przemysław Kotewicz czy chodnik jest gminy czy w granicach drogi. 
 
Pan Wójt odpowiedział, że w pasie drogi wojewódzkiej.  
 
Radny Przemysław Kotewicz – czyli Zarząd Dróg Wojewódzkich całkowicie odcina się od 
modernizacji swojej infrastruktury.  
 
Wójt – Zarząd Dróg Wojewódzkich opracował szczegółowy plan remontu drogi nr 538, ale 
nie obejmuje ona w ogóle chodników. Plan jest rozpisany na do roku 2022.  Na pewno w tym 
okresie nie będzie mowy o dodatkowych działaniach. W zakresie remontu odcinka Kuligi-
Tylice uwzględniono samą nawierzchnię i krótki około 200 m odcinek chodnika pomiędzy 
plebanią, a drogą na cmentarz.  
 
Pani sołtys wsi Tylice Ewa Makowska – estetyka to jedna sporawa, ale chodzi o 
bezpieczeństwo. Każdy wie, że ruch jest duży i coraz większy. Są odcinki, gdzie nie ma 
chodnika. Akurat tam, gdzie nie ma chodnika, a po drugiej stronie jest wgłębienie i zbiera się 
woda, chodnik jest zapadnięty i jak jest deszczowa pogoda, to dzieci do szkoły muszą iść 
poboczem, albo środkiem drogi. Tam nie da się przejść po chodniku, a po drugiej stronie nie 
ma i na pół drogi kałuża.  
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Wójt – jest spory odcinek, gdzie nie ma w ogóle krawężnika. 
 
Pani sołtys z Pacółtowa Melania Sarnowska-Dembek przyłączyła się do słów Pani sołtys z 
Tylic. W Pacółtowie jest podobna sytuacja naprzeciwko piekarni.  
 
Pan Wójt odpowiedział, że dalszy odcinek tej drogi czyli z Tylic do Pacółtowa pierwotnie był 
zaplanowany na rok 2019, jednak chcemy zawnioskować o przesunięcie tego terminu na 
2021 rok, w związku z budową obwodnicy Nowego Miasta Lubawskiego i planowanym 
zakończeniem w 2020 roku.  
 
Radny Grzegorz Turulski poinformował, że droga wojewódzka na Nidzicę będzie głównym 
węzłem transportowym podczas budowy obwodnicy i cały transport będzie odbywał się przez 
wieś Tylice.   
 
Radny Przemysław Kotewicz – trzeba napisać do Ministerstwa Transportu, aby wpłynął na 
Zarząd Dróg Wojewódzkich. Nic nie jest przewidziane tylko 5 m pasa jezdni, to 
nieporozumienie.  
 
Radny Mirosław Dajos – jakby nie wzięli pod uwagę czynnika ludzkiego.  
 
Radny Marek Miecznikowski zwrócił uwagę, że w Chroślu po lewej stronie nie ma chodnika, 
szosa jest nowa, ale pobocze jest już zniszczone przez ciężarowe samochody, bo nie ma 
również krawężnika. Woda z drogi spływa na prywatne posesje. W Chroślu też jest brak 
chodnika po lewej stronie.  
 
Wójt odpowiedział, że będziemy wnioskować do Powiatu o budowę tego chodnika. Może być 
sytuacja taka, że gmina będzie w połowie finansować.  
Poprosił Pana Marcina Bulińskiego, który uczestniczył w spotkaniu w Olsztynie w sprawie 
budowy drogi wojewódzkiej. 
Pan Marcin Buliński insp.ds rozwoju lokalnego-  droga 538 dla naszego regionu jest 
kluczową. Jest to połączenie z autostradą A1 i lotniskiem w Szymanach. Po wybudowaniu 
obwodnicy ranga tej drogi jeszcze wzrośnie, jak mówił Pan Turulski.  Po licznych naciskach 
samorządów, przez które ta droga przebiega, Zarząd Województwa musiał pochylić się nad 
remontem tej drogi.  Już na pierwszym spotkaniu w lutym, które odbyło się u Pana Marszałka 
Województwa, Zarząd Województwa stwierdził, że nie ma możliwości pozyskania środków 
unijnych w tej perspektywie, żeby tę drogę zrobić jak inne drogi wojewódzkie. Jedyną 
możliwością, którą Zarząd zaproponował jest stworzenie programu autorskiego, który 
nazywa się Program naprawczy drogi wojewódzkiej  nr 538, w tych odcinkach, o które 
wnioskowały poszczególne samorządy. Zaznaczono, że Program jest tak skonstruowany, 
żeby zabezpieczyć wszelkie zgłaszane prze gminy potrzeby i dostosowanie do stanów 
technicznych i norm, które w tej chwili obowiązują. Cały Program jest przewidziany na lata 
2016-2022. Cała wartość projektu wynosi 41 mln zł. Te środki Zarząd Województwa musi 
wygospodarować z własnego budżetu. Od razu zaznaczono, że bez wsparcia gmin i 
powiatów, nie jest w stanie zrealizować projektu w takim kształcie. Program i tak nie 
uwzględnia wszystkich potrzeb, m.in. budowy chodnika przez wieś Pacółtowo. Na tym 
spotkaniu, w ramach tego Programu gminy jednomyślnie stwierdziły, że będą partycypowały 
w kosztach. Jest to kwota 6 600 000 zł, natomiast 34 mln to środki z budżetu województwa. 
Wszelkie dodatkowe rozwiązania techniczne poprawiające bezpieczeństwo typu przejścia 
dla pieszych , chodniki, które wykraczają poza Program, który został zaprezentowany na 
spotkaniu w lutym tego roku, może być zrealizowane, ale musi być sfinansowane w 100% ze 
środków gminy. Zarząd Dróg Wojewódzkich jest na etapie wykonywania dokumentacji 
technicznej, która w maju 2017 roku ma być gotowa. Na przełomie listopada i grudnia gmina 
musi przekazać swoje stanowisko w kwestii budowy dodatkowych elementów, które nie są 
ujęte w Programie. Jak zaznaczył Pan Wójt w roku 2017 planuje się przebudowę drogi 538 
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na odcinku Tylice – Kuligi oraz budowa chodnika w Tylicach od istniejącego skrzyżowania z 
drogą gminną do plebanii to jest 140 m. W Programie nie są uwzględnione pozostałych 
odcinków przez wieś.  
 
Wójt wyjaśnił, że jeżeli teraz nie uwzględnimy budowy pozostałych odcinków chodników, to 
będzie trudno doprojektować. Musi być deklaracja gminy.  
 
Pan Marcin Buliński – przygotowując stanowisko gminy w sprawie budowy pozostałych 
odcinków, dokonaliśmy szczegółowej lustracji chodników w Tylicach. Mierzyliśmy wszystkie 
odcinki. Tam są jeszcze odcinki z płytek betonowych, lub w ogóle nie ma, albo znowu z 
polbruku. Bezpieczeństwo na tych chodnikach jest wątpliwe.  
 
Wójt – nie będzie również poprawnie działał system odprowadzania wód opadowych z drogi.  
 
Radny Mirosław Dajos – chodnik jest w pasie dróg wojewódzkich, ale mieszkańcy są nasi. 
Jeżeli mają być narażeni tylko ze względy na przepychanki kompetencyjne, to co ludzie 
powiedzą. Jeżeli coś się robi to porządnie.  
 
Wójt – przy drodze wojewódzkiej mamy tylko 2 miejscowości Tylice i Pacółtowo.  Natomiast 
przy drodze krajowej biegnącej przez Bratian, problemy komunikacji pieszej rozwiązują się, 
bo budujemy  chodniki. Pan Wójt uważa, że problem w Tylicach rozwiązać o będzie spokój. 
W pozostałych wsiach, przy których biegną drogi gminne i powiatowe łatwiej osiągnąć 
porozumienie.  
 
Radny Przemysław Kotewicz – biorąc pod uwagę fakt, że tam chodniki będą dosyć wąskie, 
czy Zarząd Województwa nie zmusi nas do zamontowania barier.  
 
Wójt – wykluczyć nie można. Będziemy monitorować koszty. Nie wiemy, czy będzie zgoda 
na chodnik po obydwu stronach. Dzisiaj chcemy uzyskać od Państwa radnych, czy jest 
akceptacja na realizację wymianę chodników i częściowo dobudować  w zabudowanym 
obszarze w Tylicach. Zakres inwestycji zależy od projektanta i Zarządu Województwa.  
 
Radny Zdzisław Domżalski – jeżeli Pani Skarbnik znajdzie pieniądze to trzeba zgodzić się na 
realizację.  
 
Radny Mirosław Dajos zaproponował poddać sprawę pod głosowanie. 
 
Za kontynuacją rozmów Wójta z Zarządem Województwa w sprawie budowy chodnika w 
Tylicach głosowali wszyscy radni.   
 
 Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Edyta Gorzka poinformowała, ze w dniu 18 grudnia 2016 
roku w świetlicy wiejskiej w Pacółtowie odbędzie się wspólne uroczyste przekazanie darów 
dla Domu Dziecka w Pacółtowie, które zebrali radni, sołtysi i pracownicy Urzędu Gminy.  
 
 
Ad 20 
W związku z wyczerpaniem porządku obrad Przewodniczący Rady Gminy Zbigniew 
Wiśniewski zamknął obrady XXIV Sesji Rady Gminy Nowe Miasto Lubawskie.  
 
           
 
Sekretarz obrad                                               Przewodniczący Rady Gminy        
Halina Sieńska                                                      Zbigniew Wiśniewski 

 


